
=   znanstvena disciplina koja proučava načine oblikovanja i sredstva za oblikovanje novih riječi ili leksema 

-   pojam tvorba riječi označava i sam tvorbeni proces:  zub  +  ar   (  zubar

-   u  tvorbenom procesu razlikujemo dvije vrste leksema:

a) OSNOVNI LEKSEM = leksem koji u tvorbenom procesu služi kao polazište   (zub)

b) TVORENICA = leksem koji nastaje tvorbenim procesom   (zubar)

-   osnovni leksem i tvorenica stoje u TVORBENOJ VEZI, a ona podrazumijeva sadržajnu i izraznu vezu  (zub>zubar; rad - grad)

-   tvorbena veza može biti:   a) izravna, bliža ili neposredna: zub – zubar 

                                               b) neizravna, dalja ili posredna ( preko neke druge riječi ): zub – zubarica (preko zubar)

                DALJA   TVORBENA VEZA

 npr.  zub    (     zubar     (     zubarica


                                                                     

                                                                  BLIŽA TV. V.                BLIŽA  TV. V. 

-   svi leksemi među kojima postoji tvorbena veza čine jednu  TVORBENU PORODICU

-   unutar  tvorbene porodice lekseme  veže odnos  motivacije, pri čemu razlikujemo:


a)   tvorbeno nemotivirane lekseme   (netvorbene riječi)  (   leksemi kojima  je postanak s tvorbenog stajališta nejasan


b)   tvorbeno motivirane lekseme  (tvorbene riječi)   (   to su sve tvorenice





 npr.    zub       (        zubar        (        zubarica





          nemotivirana           motivirana                      motivirana

                                                                                 (netvorbena)            (tvorbena)                       (tvorbena)

                                                                                      riječ                         riječ                                riječ

-   izravna tvorbena veza između osnovnog leksema i tvorenice utvrđuje se postupkom preobličivanja 

-   PREOBLlKA  =  opis značenja nekog leksema po određenom uzorku

-   preoblika nam pomaže u  u  tvorbenoj analizi ili raščlambi jer sadrži osnovni leksem za tvorenicu

-   TVORBENA ANALIZA  ili  RAŠČLAMBA  = rastavljanje ili raščlanjivanje tvorenice na tvorbene sastavnice:

                       
npr.     vozač  (  koji vozi                   PREOBLIKA

                                                                (   voz + ač                  TVORBENA ANALIZA

                                                   

                                                               tvorbena           tvorbeni  nastavak                    TVORBENE

                                                                osnova                    ili sufiks                            SASTAVNICE

-   tvorbenom analizom ili raščlambom utvrđujemo sljedeće tvorbene sastavnice:


1.  TVORBENA OSNOVA  =   dio tvorenice koji je zajednički s osnovnim leksemom


2.  TVORBENI PREDMETAK  ili  PREFIKS


3.  TVORBENI NASTAVAK  ili  SUFIKS


4.  SPOJNIK  ili  INTERFIKS

-   granica  između  sastavnica   zove se TVORBENI ŠAV  (  on se uvijek podudara s morfemskom granicom, ali svaka  

    morfemska granica nije tvorbeni šav    (uč-i-telj-ic-a   (   učitelj-ica)

-   dva su osnovna tvorbena načina u hrvatskom jeziku  -   izvođenje  i  slaganje:

a)  vrste izvođenja  -  sufiksalna tvorba,  prefiksalna tvorba,  prefiksalno-sufiksalna tvorba


b)  vrste slaganja  -  (čisto) slaganje,  srastanje,  složeno-sufiksalna tvorba

-   navedeni  su postupci  pravi tvorbeni načini, a u  hrvatskom jeziku postoji i jedan pomoćni tvorbeni način:  preobrazba ili  konverzija


A)  IZVOĐENJE
-   u izvođenju su tvorenice motivirane jednim osnovnim leksemom (  takve tvorenice zovu se IZVEDENICE

-   razlikujemo 3 vrste izvođenja:

1.  SUFIKSALNA TVORBA

-   najčešći tvorbeni način u hrvatskom jeziku

-   ovisno o tome kojoj vrsti pripada tvorenica nastala sufiksalnom tvorbom, sufikse dijelimo na:

a)   imeničke: kroj-ač,  krojač-ica,  mlad-ost,  tlak-(,  Vukovar-ac,  crv-ić,  ruč-etina
b)   glagolske: noć-i-ti,  sjed-a-ti,  zapis-iva-ti,  šet-ka-ti,  lud-ova-ti,  klec-nu-ti;  mašt-a-ti;  jač-a-ti;  muk-a-ti

c)   pridjevske: blat-an,  vod-en,  duh-ovan,  duš-evan,  iron-ičan, kož-nat, brd-ovit, krš-evit,  badem-ast,  nov-cat,  

      milost-iv,  kril-at,  djed-ov,  pjevač-ev,  bak-in,  grad-ski,  krojač-ki,  djed-ovski, sestr-inski,  turist-ički,  đakov-ački

d)   priložne: doslov-ce, danom-ice, hot-imice, sjedeć-ke,  sjedeć-ki,  glav-ačke,  dan-as,  jutr-os,  zim-us
-   kod nekih tvorenica ne vidi se tvorbeni nastavak ili sufiks, ali on postoji i zove se NULTI  SUFIKS  ili  NIŠTIČNI  TVORBENI  NASTAVAK   




npr.   izlaz   (   gdje se izlazi       (tvorbena osnova:  izlaz-)

                                  

      (   izlaz +  (   

-   PAZI: u primjerima  spavaona – spavaonica,  zlatarna – zlatarnica  standardni jezik daje prednost sufiksima -onica, -arnica

-   MOCIJSKA TVORBA  -  najčešće se od imenice muškog roda tvori imenica ženskog roda  (lav  -  lavica,  zubar  -  zubarica),  a rjeđe je obrnuto  (lisica  -   lisac,  patka  -  patak,  tetka  -  tetak)
2.  PREFIKSALNA TVORBA

-   tvorbeni način u kojem se tvorbenoj osnovi predmeće  TVORBENI PREDMETAK  ili  PREFIKS

-   tvorbeni predmetak  može biti:   a)   prijedlog    (dočasnik, izbaciti,  udesno)

                                                         b)   negativna čestica     (nerad,  nikoji)

                                                         c)   čestica za superlativ   (najjači)

-   PAZI:  postoje i prefiksi  stranog  podrijetla koji se najčešće vežu uz posuđenice   (asimetrija,  kontrarevolucija,  ultrazvuk)   (     treba  ih  izbjegavati uz hrvatske riječi  (superčovjek  >  nadčovjek)

*  Prema Težak – Babić prefiksalna se tvorba smatra posebnom vrstom slaganja, a prefiksalne se tvorenice nazivaju složenicama. 

*  ŠK  u  prefiksalne izvedenice uvrštava  aeromiting, fotokopija, termokemija,  a Profil i Hrvatska gramatika tvorbu s vezanim leksičkim morfemima  -    prefiksima  (aero-,  eko-,  hidro-,  foto-,  termo-, …)  i  sufiksima  (-fil, -fobija, -logija)  naziva slaganjem.

3.  PREFIKSALNO-SUFIKSALNA TVORBA

-   tvorbeni način u kojem se uz tvorbenu osnovu istodobno vežu tvorbeni predmetak  (prefiks)  i  tvorbeni nastavak  (sufiks)

npr.  bezosjećajan  (   koji je bez osjećaja   (tvorbena osnova:  osjećaj-)

                         

                 (   bez + osjećaj + an

B)  SLAGANJE  

-   u slaganju su tvorenice motivirane  dvama osnovnim leksemima  (  vrste slaganja:

1.  ČISTO SLAGANJE

-   tvorbeni način u kojem tvorenica nastaje od dva osnovna leksema pomoću SPOJNIKA ili INTERFIKSA   




npr.   romanopisac   (   pisac  romana

                                                                                 (   roman  +  o +   pisac

-   takve tvorenice  zovu se  SLOŽENICE

-   ulogu spojnika ili interfiksa  najčešće ima samoglasnik  -o-   (brod-o-vlasnik,  stakl-o-puhač,  vod-o-grijač,  sam-o-nikao)

-   rjeđe su u ulozi spojnika samoglasnici   -u-   (pol-u-glas),   -i-  (kaž-i-prst),  -e-  (kuć-e-vlasnik)

-   kod nekih složenica spojnik nije izražen, ali postoji i zove se NIŠTIČNI SPOJNIK  ili  NULTI  INTERFIKS: zim-(-zelen,   

    Šaren-(-grad,  crven-(-perka, Zagreb-(-tekstil, duhan-(-kesa  (  ove su složenice po obliku bliske sraslicama

-   složenice dijelimo na: 

a)  (čiste) složenice  (  čine ih:  


                                 (  važna je značajka (čistih) složenica da imaju jedan naglasak  (romanopísac)
b)  polusloženice   (  čine ih:  

  (  oba dijela polusloženice samostalne su riječi koje čuvaju svoje značenje i naglasak u složenici     (úzor-mâjka)                   
                

                                            (  prvi dio se ne sklanja , a služi da pobliže odredi drugi dio  

                            
                (  PAZI:  kod rastavljanja polusloženice na kraju retka  spojnica se prenosi na početak drugog retka

                                            (  polusloženice koje sadrže stranu riječ kao jednu od sastavnica bolje je preoblikovati u hrvatski izraz     (internet-stranica   >  internetska stranica,  taksi-vozač  >  vozač taksija)

2.  SRASTANJE

-   tvorbeni način u kojem  dva osnovna leksema srastaju u tvorenicu:

-   pri srastanju:     a)   obje riječi zadržavaju svoj fonemski sastav   
                b)   čuva se utvrđeni poredak dijelova   

                c)   mijenja se samo naglasak    (umjesto dva imamo jedan:  dân gùbiti  >  dàngubiti)

-   takve se tvorenice zovu SRASLICE  (blagdan,  dangubiti,  mnogopoštovani, Banjaluka, Starigrad, Biograd,  Očenaš, zlurad)

3.  SLOŽENO-SUFIKSALNA TVORBA

-   tvorbeni način  u kojem  složenica nastaje istodobnim djelovanjem dvaju tvorbenih načina:  slaganjem i sufiksalnom tvorbom 

-   takve tvorenice zovemo SUFIKSALNE SLOŽENICE, a njihove su sastavnice:


-   tamo gdje je moguće spojnike  -e-,  -(-   zamjenjujemo spojnikom  -o-  ( dušebrižnik  > dušobrižnik,  srednjevjekovni  >     

    srednjovjekovni,  desetgodišnji  >  desetogodišnji)

-   ovaj je tvorbeni način češći od čistog slaganja, pa je njime tvorena većina složenica (srednj-o-škol-ac, čovjek-o-ljub-ac,      

    književn-o-teorij-ski,  dom-o-bran-(,  dug-o-kos-(,  slad-o-pek-(,  rod-o-ljub-(,  vod-o-vod-(,  struj-o-mjer-(,  ljev-o-ruk-()

POMOĆNI TVORBENI NAČIN   -  PREOBRAZBA ili KONVERZIJA

=   prelazak riječi iz jedne vrste u drugu 

-     preobrazbom mogu nastati:

npr.  imenice:  mlâda  <  pridjev  mláda, Hrvatska  <  pridjev  hrvatska,  zlo  <  pridjev  zlo  

        pridjevi:  sljedeći  <  gl. prilog sadašnji  slijedeći,  bivši  <  gl. prilog  prošli  bivši,  uvezen  <  gl. pridjev trpni  uvezen

        prilozi:  kraljevski  <  pridjev  kraljevski

TVORBA RIJEČI





PREGLED TVORBENIH NAČINA








tvorbena osnova  +  spojnik  +  samostalna riječ     (roman + o + pisac)





samostalna riječ  +  spojnica  +  samostalna riječ    (spomen-ploča, Ivan-planina)








samostalna riječ  +  samostalna riječ     (Očenaš)





npr.  Babinogredac  (  stanovnik Babine Grede


                                 (  Babin  +  o  +  gred  +  ac








tvorbena osnova     +     spojnik       +     tvorbena osnova     +     sufiks


   prve riječi                 (-o-, -e-, -(-)         druge  riječi  








